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De la Kirov la Năstase

Ciudat titlu. Cum, Serghei Kirov 
lângă Adrian Năstase? Da, şi unul şi 
celălat, oameni politici de stânga. Şi 
Kirov şi Năstase, au aderat la Par-

tidul Social-Democrat. Şi rusul şi românul, 
remarcabili oameni politici. Ambii, alintaţii 
liderilor de partid: Kirov de Lenin, Năstase de 
Ion Iliescu. Moartea lui Kirov, moartea fizică, 
a fost, o jumătate de veac, aruncată în cârca 
lui Stalin. Dispariţia politică a lui Năstase, e 
atribuită, azi, ca şi ieri, lui Traian Băsescu. În 
ambele cazuri, adevărul e altul.

Moartea lui Serghei Kirov, liderul 
organizaţiei de partid din Leningrad, în 1934, 
ca şi condamnarea lui Adrian Năstase, este un 

exemplu clasic de cosmetizare a adevărului, 
în salonul de partid de sorginte comunistă.  În 
cazul lui Kirov, Stalin a tras foloasele, dar nu 
a determinat asasinatul. Milda Draule o tânără 
evreică atrăgătoare, era una din iubitele lui 
Kirov, cu toate că era măritată cu Nikolaev de 
care era pe cale să divorţeze, când acesta l-a 
împuşcat pe Kirov. Cum partidul nu-şi putea 
permite să anunţe că unul dintre simbolurile 
lui era un desfrânat, implicat într-un şir de 
aventuri extraconjugale, toate versiunile ofi-
ciale ale asasinatului, care au apărut în presă, 
au fost false. 

Stalin a respectat regula partidului, de a nu 
face dezvăluiri despre viaţa personală a mem-
brilor Politbiuro, păstrând  reputaţia de erou, 
fără prihană, a lui Kirov. Profesorul Serghei 

Lavrin, care preda istoria Partidului Comu-
nist la Universitatea din Moscova, a afirmat, 
în 1986, la o întâlnire a activiştilor de partid 
pe tema rescrierii istoriei, că afacerea Kirov 
este clară pentru cei care au lucrat în aparatul 
de partid. Legătura Mildei Draule cu Kirov s-a 
dovedit fatală deoarece soţul ei, Nikolaev era 
cunoscut ca nevrotic. Când profesorul Lavrin 
a făcut această dezvăluire, trecuseră 54 de ani 
peste adevărul ascuns!

 În cazul lui Adrian Năstase, nu va fi nevoie 
de atâta vreme, pentru că cei care au înlesnit 
arestarea sa, se vor arăta în curând vederii, 
când se vor înghesui să tragă foloasele. Vor fi 
aceeaşi, care mâine vor sprijini arestarea lui 
Dragnea.

Vasile TODI
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Ioan HAŢEGAN

Cândva, pe la întretăierea veacu-
rilor XVII si XVIII, era la 

Timişoara un bogat negustor (după nume 
aromân) Naum Toma Makri (scris şi Me-
kry). El reuşise să acapareze negoţul cu 
produse indigene şi făcea export atât spre 
centrul Europei, cât şi în Ţările Române. 
Singurul concurent îi era casa comercială 
braşoveană Tumbru (alt aromân). Cum 
negoţul merge bine, Makri (să-l numim 
aşa) îşi construieşte o casă în centrul 
oraşului. Clădirea este prinsă într-un plan 
din anul 1812. Este casa de pe fosta stradă 
a Poştei, mai târziu Deák, azi Victor Vlad 
de Marina nr. 1. Ea este mai bine cunoscută 
ca şi Casa cu Atlanţi. Stilul construcţiei este 
cel neoclasic cu coloane false, cu un portal 
de intrare maiestuos. Numărul locuinţelor era de 
40 şi scopul era de a fi închiriate. Preţul era bun 
pentru că casa/palatul era chiar în centru. Fiica 
lui Makri se căsătoresţe cu un anume Stojkovic 

şi - spre bătrâneţe - donează casa comunităţii 
sârbeşti spre a face aici o fundaţie culturală, fapt 
amintit şi de o placă de marmoră cu litere chiri-
lice. În anii socialismului, casa trece - în condiţii 
obscure - în patrimoniul statului român. După 

1990 se iscă un şir întreg de procese între, 
foştii deţinători, actualii proprietari şi cei ce 
o obţin prin diferite mijloace. Cum proce-
sele sunt în curs, nu mai insistăm - asupra 
acestui moment dureros pentru toate părţile. 
Clădirea are în faţa portalului de intrare 
două tunuri. Ele sunt îngropate în pământ 
pe circa o treime din lungime. Calibrul 
tunurilor pare a fi de 25 cm. În conformitate 
cu tradiţia timişoreană, acestea au servit ca 
semn de casă. Tot aceeaşi tradiţie spune că 
aceste două tunuri au fost printre cele găsite 
de Eugeniu de Savoya, în 1716, pe zidurile 
cetăţii. Ba mai mult chiar, aceste tunuri ar fi 
fost dintre cele cucerite de otomani în 1552, 
atunci când au cucerit cetatea de la creştini. 
Şi mai zice aceeaşi tradiţie că îngroparea ce-
lor două tunuri cu gura în jos a avut şi un rol 
simbolic: a apus puterea otomană şi apusă 

va rămâne pentru totdeauna. Oricum ar fi fost, 
Casa cu Atlanţi rămâne una dintre clădirile im-
portante şi interesante ale Timişoarei. Sperăm 
că în curând va fi folosită aşa cum merită.

Actualitatea lui Tănase

Şi cu asta ce-am făcut?
Ne-am trezit din hibernare 
Şi-am strigat cât am putut:
Sus Cutare! Jos Cutare!?
Şi cu asta ce-am făcut?

Am dorit, cu mic, cu mare,
Şi-am luptat, cum am ştiut,
S-avem nouă guvernare?
Şi cu asta ce-am făcut?

Ia corupţia amploare,
Cum nicicând nu s-a văzut,
Scoatem totul la vânzare?
Şi cu asta ce-am făcut?

Pentru-a câştiga o pâine,
Mulţi o iau de la-nceput,
Rătăcesc prin ţări străine?
Şi cu asta ce-am făcut?

Totul este ca-nainte,
De belele n-am trecut,
Se trag sforile, se minte,
Şi cu asta ce-am făcut?

Pleacă-ai noştri, vin ai noştri!
E sloganul cunoscut;
Iarăşi am votat ca proştii,
Şi cu asta ce-am făcut?

Casa cu Atlanþi
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 oaia de 
Giarmata

„Cerneteaz - file de istorie bănăţeană”, arc peste timp

În lumea Internetului, puţini sunt 
cei care mai iau o carte în mână 

sau privesc spre trecut. Totuşi, sunt şi 
oameni diferiţi, oameni care prin scris devin 
nemuritori. Aveam să cunosc un astfel de om 
în 14 decembrie, la Cerneteaz. Numele său, 
prof. Sonia Seracin. Domnia sa a dat ani din 
viaţă pentru realizarea primei monografii a 
satului Cerneteaz, pentru a reda altora viaţa 
şi trecutul. 

Monografia poate fi o punte 
peste timpuri

Şcoala nouă din satul aparţinător comunei 
Giarmata s-a dovedit neîncăpătoare pentru 
cei peste 300 de locuitori şi invitaţi care au 
luat parte la acest eveniment. Monografia 
satului Cerneteaz, „Cerneteaz - file de istorie 
bănăţeană” a pornit de la „îndemnul unor 
consăteni inimoşi. Am crezut cu tărie că 
entuziasmul lor îi poate determina pe toţi 
cei care aud de tipărirea lucrării cel puţin 
să-i răsfoiască paginile. Monografia poate 
fi o punte peste timpuri şi, dacă meditaţi la 
ceea ce aţi citit în carte, o trambulină pentru 
viitor”, spunea autoarea, prof. Sonia Seracin. 
Prezenţi la lansare au fost prof. univ. dr. Ioan 
Munteanu, prof. Viorel Marineasa, prof. 
Aquilina Birăescu, dar şi Gabriel Baici din 
partea Asociaţiei  „Pro Cerneteaz”, asociaţie 
care a avut o contribuţie majoră la realizarea 
acestei cărţi. 

Sunt puţine satele din România 
care au aşa ceva

Prezentarea cărţi i  a fost făcută de 
profesorul Ioan Munteanu, cel mai important 
istoric al Banatului în viaţă, care a ghidat-o 
pe Sonia Seracin în alcătuirea lucrării: „Le-

a dăruit locuitorilor din Cerneteaz o carte 
valoroasă, care reprezintă un compendiu 
al vieţii şi activităţii din această aşezare. 
Lucrarea este deosebit de documentată din 
punct de vedere ştiinţific. Este o lucrare 
originală în totalitatea ei, în care intervenţiile 
personale ale autoarei în nararea conţinutului 
dă farmec aparte textului, dă credibilitate 
celor scrise”, a spus istoricul.

„Sunt puţine satele din România care au 
aşa ceva. Asemenea lucrări stau la temelia 
istoriei noastre. Este foarte importantă, nu 
numai pentru Cerneteaz, este importantă 
pentru Banat, în general”, a spus prof. 

Aquilina Birăescu. Ea a felicitat şi Asociaţia 
Pro Cerneteaz pentru contribuţia adusă, dar 
şi pentru că s-a implicat în salvarea podului 
din Cerneteaz, îndemnându-i să continue 
în aceeaşi notă şi să promoveze includerea 
bisericii din localitate, în lista monumentelor 
istorice, şi a încheiat spunând: „Le mulţumesc 
ţărăncezănilor şi cernetăzenilor că m-au 
recuperat”.

O istorie a satului care se îndreaptă 
către suflet

Prof. Viorel Marineasa, plecând de la 
afirmaţia lui Sever Bocu, „Banatul e patria 

mea restrânsă”, le-a transmis celor prezenţi 
să-şi păstreze partea lor de patrie, Cerneteazul, 
iar la adresa monografiei a avut doar cuvinte 
de laudă: „Doamna Sonia Seracin reuşeşte să 
introducă, pe lângă această rigoare, un ton 
colocvial, plăcut, un mod de a povesti această 
istorie a satului, care sună bine la ureche şi 
se îndreaptă către suflet, iar acest lucru nu 
este deloc puţin, pentru că de multe ori avem 
de-a face cu monografii destul de rigide”, a 
mai spus prof. Viorel Marineasa, editor care 
a contribuit la publicarea a zeci de monografii 
de localităţi.

Citind printre rânduri, aflăm o mulţime de 
lucruri interesante. Satul se poate lăuda cu 
una din cele mai frumoase biserici ortodoxe 
din Banat, construită în 1841 şi pictată pe 
interior de faimosul pictor bănăţean Ioan 
Zaicu. De asemenea, are un pod din perioada 
habsburgică, transformat în primul pod de 
promenadă din judeţ.

După lansarea monografiei „Cerneteaz - 
file de istorie bănăţeană”, prof. Sonia Seracin 
a oferit autografe tuturor celor prezenţi şi a 
sărbătorit, alături de ei un eveniment unic, 
prima monografie a satului Cerneteaz. 

Paula MOlDOVAN

O epigramă semnată de un prieten al comunei noastre

Ionel Iacob-BENCEI

Carte de vizitã
Căutând în tot Banatul,

Mari epigramişti sunt trei,

(Acceptaţi de subsemnatul):

Ionel, Iacob şi Bencei.
Oameni de altădată care au sfinţit 
pământul comunei noastre

Din cartea înţelepciunii

Fiilor, ascultaţi-mă pe mine, tatăl şi vă purtaţi aşa ca să vă 
mântuiţi,  

Că Domnul a înălţat pe tată peste fii şi a întărit judecata mamei 
peste copii.

Cel care cinsteşte pe tată se va curăţi de păcat.  
Şi ca acel care strânge comori, aşa este cel care cinsteşte pe 

mama sa.  
Cel care cinsteşte pe tată se va veseli de fii şi în ziua rugăciunii 

sale va fi auzit.  
Cel care măreşte pe tată va avea viaţă lungă şi cel care se teme 

de Domnul cinsteşte pe mama sa.  

Sfaturi pentru copiii noştri
Isus-Fiul lui Sirah



3. Banatul

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Ramna

În data de 18 decembrie, în Aula „1 Decembrie 1918” a Primăriei 
Municipiului Caransebeş, a avut loc reunirea Consiliului Regional 

al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric. Printre altele, pe ordinea de 
zi a întâlnirii, s-a ales Biroul Director al Consiliului Regional al Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric, iar doamna primar Magdalena Ciurea  se 
numără printre cei care fac parte din acest cerc elitist. Pentru a afla mai 
multe despre ceea ce-şi propune Biroul Director al Consiliului Regional 
al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric, dar şi despre cum se simte 
doamna primar în această nouă postură, am rugat-o să ne transmită 
gândurile domniei sale. „Doresc să le mulţumesc celor care m-au invitat 
la această reuniune, ce a avut loc la Primăria Caransebeş şi sunt onorată 

că cei care m-au invitat au încredere în mine. Faptul că sunt membră, a 
Biroului Director a Consiliului Regional al Uniunii, mă bucură, mai ales 
că eu am răspuns „prezent” la toate întâlnirile Uniunii Jurnaliştilor din 
Banatul Istoric. Iniţiativa este una lăudabilă, chiar am apreciat faptul că 
au fost prezente personalităţi din toate domeniile de activitate, oameni 
veniţi din judeţul Arad, din judeţul Hunedoara, care-şi doresc să participe 
la promovarea culturii şi valorilor. Din ce s-a discutat, în primul rând, vor 
avea acces la Consiliul Regional al Uniunii, intelectualii, oameni valoroşi 
ai acestui pământ, iar eu îmi voi da silinţa şi de acum încolo să particip 
activ la toate demersurile Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric”.    

-R-

Educatoare: Aurelia MOTECA
Achim Denis
Bălan Ariana 
Băcăuanu Ionela
Bistrian Alexandru
Blocău Sara
Căilean Dario
Călinescu Debora
Cărăbaş Cristina
Ciurariu Ancuţa

Costa- Bălan Maria
Costean Daniel
Curea-Lazăr Larisa
Drăghia Ionuţ
Gherdan Mariana
Mîţu Patricia
Negru Emil
Păian Ana
Pîrvu Roxana

Pacionel Iasmina
Pacionel Marina
Roşu Patricia
Toda Romina
Unguru Alin
Urzicaru Sara
Valea Daria

Grădiniţa de la Ramna

Doamna primar Magdalena Ciurea, membră a Biroului Director a Consiliului 
Regional al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric

Cultura este fãcutã sã educe ºi nu sã facã profit
Ioan Coriolan GârboNi 

Domnule Ioan Corio-
lan Gârboni, aş vrea 

să începem acest interviu cu 
întoarcerea la origini, în satul 
Valeapai din Caraş-Severin. 
Cum vedea copilul de atunci 
viaţa, cum era de fapt viaţa şi 
cum v-a pregătit copilăria din 
Valeapai pentru viaţa tumul-

toasă a Timişoarei?
4 M-am născut în Valeapai, mai exact în Cas-

telul din centrul, pe atunci al comunei Valeapai, 
deci pot spune că sunt un ţăran-castelan. De ase-
menea, şi doi ani de grădiniţă i-am petrecut tot 
în castel şi în parcul acestuia. Pe atunci, castelul 
arăta foarte bine şi pe lângă dispensarul şi casa 
de naşteri, grădiniţă şi depozitul de grâne, în cas-
tel mai era şi internatul şcolii. Deci, un mic paradis 
era satul Valeapai pe atunci. Vorba aceea: „strada 
copilăriei este întotdeauna mai largă şi luminoasă 
în amintirile noastre...”

 Copil fiind, viaţa mea era însorită şi plină de 
bucurii. La patru ani şi jumătate m-am mutat 
cu părinţii în Bocşa Română, unde am copilărit 
cu două gemene nemţoaice, puţin mai mari ca 
mine. M-am reîntors la Valeapai, unde am făcut 
clasele 1-3, având ca învăţătoare pe severa Corina 
Călinescu (nepoata celebrului George Călinescu – 
autorul istoriei literaturii române). Apoi, clasa a 
patra am făcut-o la Timişoara, unde m-am mutat 
cu părinţii definitiv. Sigur, că vacanţele de vară 
le-am petrecut tot la Valeapai, bucurându-mă de 
scăldatul în râul Pogăniş şi de prietenii mei rămaşi 
în sat.

De ce aţi ales Conservatorul şi nu o altă specia-

lizare universitară?
4 Bucureştiul, în anul 1977 când am dat exa-

men la Conservator, era totuşi centrul muzical 
academic al ţării. Acesta a fost principalul motiv, 
deşi, vă mărturisesc, căci, ca bănăţean, aş fi pre-
ferat Clujul. Am ales cariera muzicală, deoarece 
tradiţia mea familială era puternic artistică: tata 
dirijor de cor, mama cânta şi ea în cor, bunicul 
cânta la trompetă în fanfara de la Valeapai. Eram 
tentat la un moment dat să mă duc la medicină, 
dar era prea multă fizică şi anatomie de învăţat. 
Plus aveai nevoie de... pile şi bani mulţi!! 

Vă preocupă educaţia culturală a acestei regiu-
ni şi aţi muncit susţinut pentru a educa şi pentru a 
transforma ceea ce era Filarmonica Banatul. Totuşi, 
când aţi preluat în 2006 conducerea acestei filarmo-
nici, ce aţi găsit şi cât de greu a fost drumul schim-
bării, drumul prin care aţi transformat instituţia pe 
care o conduceţi într-un magnet pentru oameni?

4 Nu doresc să-mi vorbesc de rău predece-
sorii mei aflaţi la conducerea filarmonicii, dar 
trebuie să vă spun, că la cârma fiecărei instituţii, 
trebuie să fie oameni, care se pricep în domeniul 
lor de activitate şi care să fie făcut până atunci 
dovada capacităţii lor organizatorice şi manage-
riale. Eu am trei motto-uri ce mă conduc în acti-
vitatea mea:

1. Mi-e teamă de a fi nedrept în decizii, de     
aceea cântăresc bine situaţiile ivite.

2. Nu iau şpagă şi nu fac favoritisme, şi aleg 
atent comisiile de promovare profesională.

3. Deoarece eu răspund patrimonial (adică, cu 
averea proprie!) referitor la felul cum este ges-
tionat bugetul filarmonicii, aplic o transparenţă 
extremă a cheltuielilor.

 Încercaţi să educaţi masele, fără doar şi poate. 
Totuşi, de unde ideea de a vă adresa tuturor catego-
riilor sociale şi care a fost primul impact al muzicii 
asupra publicului „neavizat”?

4 Nu am inventat eu mersul pe jos sau coada 
la prună! Alte filarmonici din străinătate făceau 
de mult timp acest gen de manifestări adresate 
celor „neavizaţi”. Eu am scos filarmonica în stra-
dă (concerte în aer liber) şi am adaptat progra-
mele simfonice diferitelor nevoi de percepţie şi 
educaţie muzicală; public de la copiii de la grădi-
niţă şi până la pensionarii nostalgici ai sec. XX. Cel 
mai greu a fost cu generaţia între 25-35 de ani, 
generaţia născută a revoluţiei din `89 şi care nu 
era interesata decât de afaceri şi bani.

 De ce concerte inedite şi cu intrarea liberă? Îmi 
vin în minte câteva: pe canalul Bega, în Pădurea 
Verde, la Aeroport, într-o unitate militară, la Mă-
năstirea Şag Timişeni. 

4Cultura este făcută să educe şi nu să facă 
profit!! Există alte segmente culturale care aduc 
bani, dar nu cultura subvenţionată de stat, cultu-
ra are cu totul altă menire.

 Locaţiile alese pentru concertele noastre au 
fost întotdeauna inedite şi programul muzical 
l-am adaptat spaţiului respectiv. Mărturisesc că 
deşi ideile mi-au aparţinut în totalitate, la primele 
concerte, foarte multă lume m-a descurajat şi nu 
credea în proiectele respective. Acum, e totul ok. 
Colegii mei, autorităţile, sponsorii şi publicul s-au 
obişnuit cu... nebuniile mele. Am avut public de 
la 3000 de spectatori până la 15000! E ceva, nu?

Interviu realizat de
Monica GAIŢA

- va urma -
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Domnul primar a stabilit o colaborare bunã
Petrişor CIREŞAn - viceprimar al comunei Vermeş

Cum arăta comuna înainte de 2008 şi cum 
s-a transformat, după?

4Nu există termen de comparaţie. După ce 
am venit în Primărie, nu am făcut schimbări de 
personal cum se obişnuieşte, organigrama este 
la fel şi colaborăm bine cu personalul. Lucrurile 
acestea au depins de domnul primar, nu de mine 

şi se vede, că a stabilit o colaborare bună. 
Dar, la nivel administrativ ce aţi găsit sau ce 

lipsea?
4În primul rând, o colaborare strânsă cu 

aparatul propriu, necesară pentru implementa-
rea proiectelor, iar în al doilea rând, o colaborare 
cu cetăţenii. Acum avem alei, avem podeţe, că-

minul cultural, şcolile, grădiniţa reabilitate.
Ce gânduri doriţi să transmiteţi cetăţenilor?
4Aş vrea să le transmit la toţi ca anul acesta 

să fim mai buni, mai înţelegători şi mai coope-
ranţi.

Interviu realizat de
Paula BRAD

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Vermeº

Sâmbătă, 21 decembrie 2013, la Căminul 
Cultural „Cassian R. Munteanu” din 

Vermeş, a fost organizată serbarea şcolii 
gimnaziale din localitate, un veritabil spectacol, 
intitulat „Sfânta Seară de Crăciun”, program 
ce a depăşit trei ore, în prezenţa a peste 220 de 
invitaţi.    

Acest „spectacol” a fost compus din trei 
părti. Clasele primare au cântat colinde, au 

recitat poezii şi au pus în scenă o superbă piesă 
intitulată „Păţania Anului Nou”, realizată de 
elevii clasei a IV-a.

Elevii claselor V-VIII au realizat un recital 
de colinde, poezii şi o foarte frumoasă piesă, 
„Tabloul Naşterii Domnului”. Ansamblul de 
dansuri Vermeşana, un spectacol realizat de 

copiii de la şcoala gimnazială din localitate, de la 
liceu şi chiar de la facultate, fii ai satului Vermeş, 
cu prelucrări coregrafice legate de obiceiurile 
locului (ne cheamă jocul, coboară doiul de la 
munte, sorocul, aşa-i datu' fetelor şi…  Buburuza, 
o prelucrare coregrafică nouă), au alcătuit a treia 
parte a spectacolului. În pauze, atmosfera a fost 
întreţinută de dl. ing. Dragoescu, fiu al satului, 

care a recitat poezii în grai „vermeşan” . 
La finalul spectacolului, copiii au fost 

răsplătiţi cu cadouri  din partea Primăriei comunei 
Vermeş şi echipei Rod Bun, reprezentată  de dl. 
Nicu Muţulescu.

Vă mulţumim dragi părinţi, bunici, străbunici, 
rude şi prieteni!  La mulţi ani! Un an nou fericit 
şi bogat pentru toţi cititorii acestui Jurnal.

Gerson TEACă

Tradiţiile de iarnă
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Obrejeni de frunte

Achim NICA – doinitorul Banatului 
(n. 20 ianuarie 1930, Obreja – d. 23 noiembrie 2012, Obreja) 

Ion CUBIN

Un om de o rară 
modestie, prie-

tenos şi amabil cu toţi 
cunoscuţii, calităţi cu 
care a trăit o viaţă, 
Achim Nica a făcut 
parte dintr-o familie 

de ţărani modeşti şi de 
o hărnicie rară. A urmat 

cursurile şcolii generale 
şi graţie profesorilor a în-

ceput să cânte. După termi-
narea stagiului militar, în 1954, 

a participat de nenumărate ori la diverse concursuri 
zonale, ca solist vocal, obţinând importante premii 
şi diplome. 

Când Orchestra de stat din Caransebeş, alături 
de marea cântăreaţă Maria Tănase, a prezentat un 
spectacol muzical la Obreja, tânărul Achim Nica se 
afla printre spectatori. După terminarea spectacolu-
lui, dirijorul orchestrei, Nicolae Perescu, întreabă pe 
unul dintre consăteni, dacă i-a plăcut spectacolul. 
Acesta i-a răspuns afirmativ, spunând că şi la Obreja 
este un solist care ar face faţă tot atât de bine ca şi 
aceşti artişti. Astfel, Achim Nica a fost chemat de 
dirijor şi rugat să-i cânte ceva. Ascultându-l cu aten-
ţie, i-a plăcut foarte mult şi i-a propus să se prezinte 
la sediul orchestrei, astfel fiind selecţionat pentru 

a merge la imprimări la Bucureşti. Însă din diver-
se motive, a ieşit în public ca solist relativ târziu, 
la vârsta de 30 de ani, şi a ales Orchestra Casei de 
Cultură din Oţelu Roşu cu care a efectuat şi primele 
sale imprimări la Radio Timişoara. 

În anul 1960, la Oţelu Roşu a venit Nicolae Pe-
rescu, dirijorul Orchestrei „Lazăr Cernescu”, din 
Caransebeş, alături de Ana Frost de la Radio Bucu-
reşti (iar, mai târziu, la Electrecord) pentru a căuta 
interpreţi bănăţeni cu repertoriu tradiţional. Ast-
fel, după patru ani a debutat la radio cu doinele La 
Obreja-ntr-o grădină şi Patru boi leagănă caru’. În 
anul 1961, a fost solicitat la Televiziunea Română, 
în vremurile când aceasta nu se putea recepta de-
cât în Bucureşti, însă familia şi consătenii au putut 
să-l asculte la aparatele de radio. Apoi a fost soli-
citat de Radio Timişoara, unde a înregistrat nume-
roase cântece. A devenit tot mai cunoscut publicului 
spectator, fapt care a dus la intervenţia conducerii 
Orchestrei populare de stat din Caransebeş de a-l 
scoate din producţie (lucra la uzina din Oţelu Roşu), 
luându-l colaborator în mai multe turnee prin ţară. 
În anul 1965 s-a transferat la Caransebeş, intrând în 
grupul de solişti al Orchestrei de muzică populară 
„Lazăr Cernescu”. După 10 ani petrecuţi cu această 
orchestră, în anul 1975, se retransferă la Oţelu Roşu, 
lucrând ca oţelar şi desfăşurându-şi activitatea artis-
tică în cadrul ansamblului Iedera. A ieşit la pensie 
în anul 1987.

Pe parcursul activităţii a imprimat opt discuri 
la Electrecord, între anii 1961-1979 şi patru casete 
audio-video, aceste înregistrări rămânând veşnic în 
tezaurul folclorului naţional. Televiziunea Română 
i-a consacrat un film, care pune în lumină frumu-
seţea cântecelor populare bănăţene, studioul Radio 
Timişoara a lansat un album cu o selecţie din Fono-
teca de Aur, iar în anul 2002, la studioul Otilia din 
Caransebeş, reia o parte din cântecele sale. 

De-a lungul timpului, pentru munca depusă a fost 
răsplătit cu diplome şi medalii, iar când a împlinit 
frumoasa vârstă de 70 de ani, autorităţile locale din 
comuna natală i-au acordat titlul de Cetăţean de 
onoare. Acelaşi titlu i-a fost acordat şi de munici-
palitatea din Caransebeş, iar la nivelul Bucureştiului 
este singurul interpret bănăţean care a primit acest 
titlu până acum. În anul 2010, Studioul Regional de 
Radio Reşiţa i-a conferit însemnul onorific „Marele 
doinitor al Banatului” cu plachetă şi Diplomă.

Achim Nica s-a considerat un om împlinit, locu-
ind tot în comuna natală de pe Valea Bistrei, alături 
de familie – soţia Călina şi cei doi copii – Achim şi 
Natalia, care l-a sprijinit tot timpul. A avut doar un 
singur regret: că n-a reuşit să mai imprime încă două 
albume, cu toate că a avut materialul demult pregă-
tit, însă, din păcate, starea de sănătate l-a obligat să 
se retragă din viaţa artistică. Va rămâne veşnic în su-
fletele noastre ca un interpret desăvârşit al doinelor 
şi al cântecelor bănăţene.

Bilanţ şi planuri de viitor, la cumpăna 
dintre ani, pentru Primăria Obreja

Adina-luciana CUBIN

2013
- reabilitarea drumului agricol spre „Vârciorova”;
- reparaţii la şcoala şi căminul cultural din Ciuta;
- reparaţii capitale la căminele culturale din Obreja, 

Iaz şi Var;
- rigole şi podeţe (circa 1 km), în satul Iaz;
- reparaţii la clădirea Primăriei Obreja. 

2014
- reparaţii capitale la şcoala din Var;
- reparaţii capitale la dispensarul uman din Obreja;
- reabilitarea drumului agricol spre „Calova”;
- asfaltare străzi în Obreja, Ciuta şi Var;
- realizare de rigole şi podeţe la Obreja şi Var;
- de asemenea, s-a depus proiect pentru canalizare în toate satele din comuna Obreja.

Un nou volum din opera 
lui Ioan Kaleve 

liliana MIHUŢ

La  s fârş i tu l  anului 
2013, conf. univ. dr. 

Ioan Murariu, cunoscut şi sub 
pseudonimul Ioan Kaleve, a 
publicat volumul Anteu. Unul 
dintre cele mai mari poeme 
de sertar, a fost realizat între 
anii 1964-1989, fiind revizuit 
şi finisat între anii 1990-1996 

şi publicat între 1996-2013 sub forma a 17 
volume, trei fiind încă inedite. Anteu este al 
14-lea volum. În fapt, este redarea simbolică a 
dramei despărţirii de pământ a săteanului.

Sezonul cadourilor pentru copiii 
din Obreja 

Prof. Cristina TEODOROVICI

Miercuri, 18.12.2013, elevii claselor V-VIII de la Şcoala 
Gimnazială Obreja au susţinut un mini-concert de colinde, 

atât în limba română cât şi în limba engleză. Colinde, ca „Domn, 
Domn să `nălţăm”, „Astăzi s-a născut Hristos”, dar şi „Jingle bells”, 
„Silent night” s-au îmbinat armonios, prefaţând bucuria Naşterii 
Domnului, dar şi mult aşteptata vacanţă de iarnă. De asemenea, 
joi a fost rândul celor mici, de la grădiniţă şi de la clasele I-IV, să 
demonstreze ce cântece şi poezii frumoase cunosc ei, întâmpinându-l 
pe Moş Crăciun la Căminul Cultural „Achim Nica” Obreja.

Copiii au primit apoi şi daruri de la Moş Crăciun, Primăria Obreja 
sprijindu-l să ofere cadouri tuturor copiilor de la această şcoală. Şi, 
pentru că luna decembrie este luna cadourilor, fiecare elev din şcoală 
a pregătit un cadou pentru un alt coleg, învăţând că nu este bucurie 
doar în a primi, ci şi, mai ales, în a dărui.

O demnitate nouă, pentru primarul comunei noastre
 Veau să fiu cât se poate de concis şi în acest sens,  mi-aş permite să fac o comparaţie între ceea ce 

se întâmplă azi, aici în capitala gugulanilor şi în cel mai drag oraş al bănăţenilor de munte şi un etalon 
moral şi intelectual de la sfârşitul veacului XIX-lea, mă refer la dascălul meu Gheorghe Bocu din satul 
meu de baştină, care la vremea respectivă, implicat fiind în mişcarea memorandistă a pregătit terenul 
pentru Marea Unire şi misiunea noastră de azi pentru veşnicie.

                                                                                              Preot  Romulus FRANCESCU

În data de 18 decembrie, 2013, la întâlnirea Biroului Director al Consiliului Regional al Uniunii 
Jurnaliştilor din Banatul Istoric, domnul Petru Pop, primarul comunei noastre, a fost ales membru în 

forul suprem de conducere al Consiliului Uniunii. 
Cu acest prilej, redacţia „Foii de Obreja”, salută hotărârea Biroului Director, din care fac parte înalte 

personalităţi ale vieţii spirituale, culturale, economice şi administrative din Banatul istoric şi urează domnu-
lui primar, putere de muncă în activitatea nu uşoară, de slujire a idealurilor Uniunii.

În numărul viitor al revistei, vom publica mesajul de mulţumire al domnului primar, adresat celor prezenţi.
                                               -R-
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Pentru cine bat tobele...

De peste o jumătate de veac, în Brăneşti, un sat 
de lângă Făget, toţi băieţii se ocupă cu bătutul 

în tobă; mai exact în dubă, strămoşul tobei. Şi se pri-
cep foarte bine la ceea ce fac, dovadă fiind şi numeroa-
sele concerte cu formaţii celebre, cum ar fi Phoenix şi 
Sistem, şi invitaţia de a cânta cu Goran Bregovici.

Obiceiul moldav
Meritul dubaşilor bănăţeni este cu atât mai 

mare cu cât obiceiul de a bate în dubă nu este au-
tohton, acesta fiind „importat” din Moldova. În 
anul 1950, un brigadier silvic, care s-a stabilit în 
Brăneşti a adus cu el duba. Instrumentul a prins 
foarte repede, mai ales printre tineri, iar în scurt 
timp, aproape tot satul juca pe ritmurile acestui 
tip de tobă. Prelucrat în cinci ritmuri diferite, de 
către renumitul folclorist Achim Penda, acest 
obicei de Crăciun a străbătut lumea în lung şi-n 
lat, aducând faima Dubaşilor din Brăneşti. 

Megaconcertul
În anii '70, când formaţiile de rock autohtone 

au început să aibă influenţe din muzica populară românească, Dubaşii din 
Brăneşti au avut surpriza de a fi invitaţi să concerteze cu cea mai în vogă 
formaţie la acea vreme, Phoenix. Giganticul concert de la Sarmisegetuza 
Dacica din 1974, unde formaţia Phoenix a cântat acompaniată de toboşarii 
bănăţeni, a devenit legendă, mai ales, pentru că acesta a fost ultimul con-
cert al Phoenicşilor în România, toţi membrii formaţiei, în afară de Mircea 
Baniciu, fugind din ţară imediat după eveniment. 

Deasupra tuturor
Concertul de la Sarmisegetuza a fost filmat 

de televiziunea română, dar nu a fost niciodată 
difuzat, apariţia formaţiei Phoenix pe ecran      
fiind interzisă. „Autorităţile comuniste ne-au 
reproşat atunci că distrugem folclorul şi am avut 
mari probleme din această cauză”, îşi aminteşte 
Ion Fratuţescu, fostul dirijor. Cu toate şicanele, 
valoarea Dubaşilor din Brăneşti nu a putut fi 
contestată nici chiar de atotputernica condu-
cere comunistă. După revoluţie, în 1992, când 
Phoenix a dat primul concert la Timişoara, pe 
stadionul CFR, legendara trupă timişoreană a 
fost acompaniată tot de dubaşi. 

Bogdan MARTA

„Copiii ăştia sunt mult mai buni decât bunicii lor"
Ovidiu Lipan - „Ţăndărică", despre dubaşii tineri din Brăneşti. 

Pentru făgeţeni şi... goştii lor

Sărbători de suflet, manifestări cultur-
al-religioase şi sportive, pe localităţi şi 

date calendaristice
Graţian NEAMŢU

Ruga  sau negeia, este sărbătoarea întregii comunităţi, rurale sau 
chiar urbane. Această sărbătoare corespunde, pentru fiecare co-

munitate rurală în parte, datei sfinţirii bisericii locale. În alte zone etno-
geografice sărbătoarea bisericii se numeşte „hram”. Dar niciunde în ţară, 
ea nu este sărbătorită cu fastul şi amploarea din Banat.  

Suntem convinşi, că mulţi din cititorii jurnalului regional „Ba-
natul”, sunt interesaţi de sărbătorile noastre de suflet, motiv pentru care, 
publicăm din început de an, zilele şi lunile anului, când sunt bineveniţi 
ca goşti, la făgeţeni.

Făget şi Brăneşti (15 august - Sf. Maria Mare); Temereşti (29 iunie 
- Sf. Petru şi Pavel); Băteşti (14 iunie); Jupâneşti (29 august - Tăierea 
Capului Sf. Prooroc Ioan Botezătorul); Povergina (20 iulie - Sf. Ilie); 
Bichigi şi Begheiu Mic (8 septembrie - Sf. Maria Mică) şi Bunea Mare 
(9 noiembrie).

De nu mai puţin interes, pentru făgeţeni, dar şi pentru oaspeţii lor, 
se bucură şi manifestările cultural-religioase şi etno-folclorice cum ar 
fi: Zilele oraşului 
Făget (15-17 au-
gust), Sărbătoarea 
olarilor din Ju-
pâneşti (29 au-
gust), Festivalul 
i n t e r n a ţ i o n a l 
de folclor „La 
curţile dorului”, 
Festivalul de co-
linde şi obiceiu-
ri de Crăciun 
„Colindăm Dom-
nului Bun” (de-
cembrie).

Făget - oraşul cu 3.452 
de doamne

Ana-Maria COTOŞPAN

În conformitate cu da tele statistice ale recensământului populaţiei din 
2011, oraşul Făget are un număr de 6.761 de locuitori, dintre care 

3.309 bărbaţi şi 3.452 de femei.
Datele au fost publicate de către In stitutul Naţional de Statistică şi au ur-

mărit numărul populaţiei, structura pe categorii de vârstă, stare civilă, etnie 
etc. 

În statistica  stării civile, pe raza oraşului Făget, cei mai mulţi sunt 
căsătoriţii (3.251 persoane), în timp ce necăsătoriţii sunt în număr de 2.563 
lo cuitori, 233 de locuitori (102 de bărbaţi şi 131 de femei) sunt divorţaţi, în 
timp ce 210 de făgeţeni şi făgeţence (105 bărbaţi şi 105 de femei) trăiesc în 
concubinaj. În oraşul nostru şi în satele aparţinătoare s-au mai înregistrat 124 
de văduvi şi 590 de văduve. 

Privit prin prisma etnicităţii, în oraşul Făget, predomină românii în număr 
de 6.040, urmaţi de maghiari - 260 locuitori, romii sunt în număr de 65 lo-
cuitori, ucrainieni - 141, germani - 44 de persoane, iar italieni - 4 per soane. 
Pe categorii de vârstă cei mai mulţi locuitori (516) au vârsta cuprin să între 
40-44 de ani, secondaţi de 502 făgeţeni cu vârsta cuprinsă între 60 şi 65 de 
ani. Un număr de 483 de locuitori au între 35 şi 39 de ani. Un număr de 403 
locuitori au sub 5 ani, iar 80 persoane au peste 85 de ani.

Program cu publicul al 
conducerii primăriei oraşului Făget

Primar 
Luni, Vineri - 09-11

Viceprimar 
Miercuri - 09-11

Umor din vremea frigului

O întreprindere se instalează în noul său sediu, iar secretara încearcă 
să bată un cui în perete, pentru a agăţa portretul lui Ceauşescu. Cuiul se 
strâmbă. Directorul încearcă şi el. Cuiul se strâmbă din nou. 

Îl cheamă pe mecanicul întreprinderii; vine nea Ilie, studiază situaţia şi 
zice: „Tovarăşe director, ăsta nu trebuie bătut, ăsta trebuie împuşcat”

Daniela IACOBESCU

Oameni ai Făgetului de altădată
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Din albumul Uniunii Banatului Istoric

Zile care onorează comuna noastră

Calendarul lucrărilor agricole în 
luna ianuarie 

Calendarul anual al lucrărilor agricole reprezintă un ghid orientativ pri-
vind temperatura medie multianuală lunară, media precipitaţiilor lunare 

şi cele mai importante lucrări agricole lunare:

Lucrări: 
• controlul semănăturilor însămânţate în toamnă
• scurgerea apei care stagnează pe semănături sau ogoare
• se transportă în câmp gunoiul de grajd în platformă
• repararea şi pregătirea maşinilor şi utilajelor pentru campania de primăvară
• se controlează regulat toate produsele agricole

Adevărul despre o doină rară

Tatăl lui Sever Bocu, învăţătorul Gheorghe Bocu, 
stabilit la Şiştarovăţ, a militat întreaga viaţă pentru 

drepturile românilor, fiind condamnat la temniţă de autorităţile 
austro-ungare pentru că scris şi a răspândit în sate „Doina lui 
Lucaciu”. 

Doina lui Lucaciu
„Cântă mierla prin păduri, 
Robu-i Lucaciu la unguri
Pentru sfânta libertate
De care noi n-avem parte.

Nu fi mierlă supărată, 
Nu-i robia ne-ncetată,
Vine dalba primăvară
Fi-va Lucaciu liber iară.

Nu suspina în zadar, 
Du-mi-te pân-la Sătmar,
Unde-i Lucaciu la-nchisoare,
Nu vede nici cer, nici soare.

Vântul bate, frunza pică, 
Inima mi se despică,
De durere şi de chin
Că-i Lucaciu la Seghedin.

Seghedine, Seghedine, 
Dumnezeu cum te mai ţine?
Mureş, Tisa până când
Te mai ţine pe pământ?”

Gheorghe BOCU (1893)

În data de 18 decembrie 2013, în Aula 1 Decembrie, a primăriei 
municipiului Caransebeş, în prezenţa Preasfinţitului Lucian, 

Episcop de Caransebeş şi a domnului Marcel Vela, primarul capitalei 
gugulanilor, a avut loc  şedinţa de constituire a Biroului Director al 
Consiliului Regional al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul Istoric. Cu acest 
prilej, primarul comunei noastre, domnul Ioan Guţu, a fost ales membru 
al Biroului Director al Consiliului Regional. 

La întrunire, au fost prezenţi şi membrii ai Senatului Uniunii Banatului 
Istoric.

În Biroul Director al Consiliului Regional, se regăsesc, personalităţi 
din toate sferele de activitate: medici, profesori, preoţi, jurnalişti, ingineri, 
jurişti, precum şi cei care activează în administraţiile locale.

Publicăm, mai jos, integral, cuvântul domnului primar Ioan Guţu, rostit 
la ceremonia de investire.    

„Prin Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Istoric am făcut regionalizarea înaintea 
Guvernului.”

 Cuvântul domnului primar Ioan Guţu, rostit la întrunirea Comitetu-
lui Director al Consiliului Regional al Uniunii Banatului Istoric
 

Preasfinţite Părinte Episcop, Preacucernici Părinţi, 
onoraţi membrii ai Senatului Uniunii Banatului Istoric, 

distinşi colegi, domnule preşedinte Vasile Todi,

v-aş ruga să mă păsuiţi pentru a-mi spune părerea despre 
această instituţie, care de la înfiinţarea sa,  zic eu, are 
nişte merite mari pe pământul Ţării Banatului: Uniunea 
Jurnaşiştilor din Banatului Istoric. Când spun acest lu-
cru mă refer la meritele Uniunii şi la meritul domnului 
preşedinte Vasile Todi. 

Cunoaştem cu toţii şi vedem seară de seară ce se 
întâmplă şi ce ştiri se promovează prin mijloacele noastre de informare în masă. 
Ori, instituţia noastră, care se numeşte Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Istoric, are 
deosebiri... de la cer la pământ,  faţă de celelalte organizaţii sau instituţii de jurnalişti 
aflate pe teritoriul României. Pentru că haideţi să judecăm drept, astăzi întâlnim doar 
de împroşcare cu noroi în paginile ziarelor şi revistelor prezente pe tarabe şi comen-
tarii despre întâmplări triste, în toate emisiunile televizate. Nu mai vedem un om cu 
merite deosebite, care să fie adus în faţa naţiei pentru a fi răsplătit cu recunoştinţa 
contemporanilor, cum de ani de zile, spre lauda sa, procedează Uniunea.

Meritul dumneavoastră domnule preşedinte Vasile Todi este că aţi înfiinţat 
această Uniune  şi aţi „bătut” judeţele Arad, Timiş, Caraş-Severin şi Hunedoara, de 
la un capăt la altul evidenţiind doar ceea ce merita cu adevărat remarcat. Astfel aţi 
reuşit să descoperiţi oameni de valoare pe care ulterior, i-aţi propus Senatului spre 
premiere. 

Mai am un cuvânt de apreciere şi pentru cei care trudesc, sub îndrumarea 
dumneavoastră domnule preşedinte,  la editarea revistei fanion a Uniunii, Banatul 
jurnal regional, şi unde nu faceţi decât să vă conturaţi efortul de a reliefa ceea ce 
este cu adevărat preţios în cele patru judeţe.

Distinşi colegi, noi astăzi, aici în Aula 1 Decembrie, a primăriei municipiului 
Caransebeş, prin Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Istoric am făcut regionalizarea 
înaintea Guvernului. 

Aşa să ne ajute Dumnezeu!

Nicoleta BăDESCU

Roxana ANDRIEŞ
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La sfârşitul 
lunii de-

cembrie şi înce-
putul lunii ianu-
arie, credincioşii 
din Cenei, indife-
rent de religie 
şi naţionalitate, 
sunt mai aproape 
decât oricând de 
lăcaşurile de cult. 
Dacă Dumne-
zeu a făcut în 
lume biserica, a 
făcut-o din dra-
goste pentru cei 

pe care i-a creat, pentru apropierea oamenilor 
de El, prin rugăciunile pe care le fac preoţii, 
trimişi ca păzitorii ai sufletelor noastre. În data 
de 21 decembrie, la Căminul Cultural din cen-
trul de comună, Primăria a organizat un frumos 
concert de colinde şi cântece religioase, prezen-
tate de elevii şi preşcolarii Şcolii Generale din 
Cenei, dar şi de Corul Bisericii Ortodoxe Sârbe, 
Corul Bisericii Ortodoxe Române şi cel al Bi-
sericii Penticostale. 

La Bobotează, la slujba oficiată de preotul 
paroh al Bisericii Ortodoxe, Erima Mihai Ius-

tin, biserica s-a dovedit neîncăpătoare pentru 
mulţimea de oamenii prezenţi, adulţi şi copii, 
deopotrivă.   Tot pe 6 decembrie, de Bobotează, 
la Biserica Sârbă a fost oficiată slujba de Vecer-
nie şi Ajunul Crăciunului, pe rit vechi. După 
slujbă a urmat programul de colinde, prezentat 
de copiii credincioşilor sârbi şi nu numai, dar 
şi împărţirea darurilor de către Moş Crăciun. 
Apoi, în curtea bisericii, potrivit tradiţiei s-a ap-
rins stejarul (Badnjak), ce simbolizează puterea 
de a dăinui veşnic, un ritual de purificare prin 
care focul alungă păcatele, relele şi ne ajută să 
întâmpinăm Naşterea Domnului Iisus Hristos.

Diversitatea sărbătorilor la Cenei
Alexandra STEFANOV

Gârjoabă C.  Alina-Alexandra-
Dejana
Giulvezan  R. Nicolas-Stefan
Gruicin R. Maya-Andreea
Guţul R. Adelin-Deian
Precup D. Deian-Nikola
Şchiopu M. Mario-Daniel
Augustin C. Deian-Cristian

Golubov P. Angelo-Flavius
Ivanov I. Nicola-Sîrbivoi
Mocanu  C. Nadia Cosmina
Stefanov  D.  Alesia
Precup  B.  Milovan-Srgian
Crainic  Daniel - Florin
Boşca P. D. Robert – Pavel 
Zăncanu Daria-Stefania-Ioana

Moldovan   Lorena  Mădălina

Grupa: Combinată / Secţia: Sârbă     
Anul şcolar: 2013-2014

Educatoarea: Liliana MILOVAn  
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Şcoala cu cls.I-VIII Cenei  
Grădiniţa P.N. Cenei
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 oaia 
de Lugoj

Invitaţie specială pentru corul 
,,Ioan VIDU”  în municipiul Orleans

În cursul acestui an, 
se sărbătoresc 20 

de ani de la înfrăţirea muni-
cipiului Lugoj cu un oraş 
prestigios din Franta, Or-
leans. În acest fel, momen-
tul unic va fi elogiat printr-
un  concert de excepţie al 
corului ,,Ion Vidu”  la Ca-
tedrala ,,Notre Dame” din 
Orleans. Cu ocazia acestei 
sărbători, corul va evolua 
în data de 7 mai 2014, 

desigur, alături de Corala „Francis Poulenc” din oraşul înfraţit. 
  „Partea franceză ne-a contactat de mai multe ori, în lunile septem-

brie şi octombrie anul trecut, în legătură cu acest concert, iar invitaţia 
oficială pentru concertul din Orleans a sosit în ultimele zile ale lui 2013. 
Invitaţia este semnată de d-na Muriel Audier, preşedinta corului şi de 
profesorul Raphael Ligouri, dirijor. Ne vom axa repertoriul mai mult 
pe piese româneşti, dar vom prezenta şi creaţii din literatura muzicală 
universală”,  a spus domnul Tudor Trăilă, referent de specialitate la Casa 
de Cultură a Municipiului şi component al ansamblului coral lugojean. 
Trebuie amintit că din concertul lugojenilor, nu vor lipsi piesele create 
de marele compozitor francez Francis Poulenc, cel care a dat şi numele 
corului din Orleans. 

La sfârşitul acestui an, ansamblul folcloric „Lugojana” al Casei de 
Cultură al Municipiului Lugoj, a aniversat 50 de ani de activitate.

 Evenimentul s-a remarcat şi prin debutul unei expoziţii deschise în holul 
Teatrului Muncipal ,,Traian Grozavescu”,, unde au fost prezentate o serie de 
afişe, fotografii frumoase şi imagini video, cu anumite momente speciale din 
acitivitatea ansamblului, dar, nu în ultimul 
rând şi rezultatele de excepţie, precum dip-
lome, trofele obţinute de ansamblul ,,Lugoja-
na”, atât în ţară cât şi în străinătate, momente 
în care s-au promovat tradiţiile folcorice 
bănăţene cu mândrie.

Ca la orice eveniment fastuos, a avut 
loc şi înmânarea unor diplome de gratitu-
dine tututuror membrilor, şi anume: solişti, 
insrumentişti, coregrafi, corepetitori, dan-
satori, dirijori, cei  care au făcut parte de la 
începutul realizării ansamblului, până în 
prezentul de faţă. Ansamblul se poate lăuda 

cu faptul că în prezent are peste 120 de dansatori, aceştia sunt împărţiţi în 
cinci grupe valorice de vârstă. 

Printre cei care au transmis câteva gânduri ansamblului s-a numărat: dom-
nul primar al municipiului Lugoj, Francisc Boldea, deputatul Sorin Stragea, 
directorul Casei de Cultură al Municipiului Lugoj, Constantin Ilie, profesorul 

Ciprian Cipu, cel care a condus, mulţi ani, 
Centrul pentru Cultură şi Artă al Judeţului 
Timiş, precum şi cei doi coordonatori ai 
ansamblului lugojean, Ioan Cojocariu (care 
a condus ansamblul timp de 28 de ani, în 
perioada 1963-1991) şi Puiu Munteanu 
(care a preluat conducerea ansamblului în 
1992). Domnul Ciprian Cipu a oferit core-
grafului Puiu Munteanu un trofeu special şi 
o diplomă din partea asociaţiei timişorene 
,,Pro Amiciţia”, după care au fost înmânate 
peste 200 de diplome de mulţumire tuturor 
membrilor ansamblului ,,Lugojana.’’

,,Ansamblul lugojana” a  sărbătorit 50 de ani de artă folclorică

lugojenii, aşteptaţi să îşi 
plătească dările

Cei care doresc 
să îşi plătească 

taxele şi impozitele în 
2014, sunt bineveniţi la 
casieria Serviciului Im-
pozite şi Taxe din cadrul 
Primăriei Lugoj, locui-
torii municipiului vor 
avea de plătit aceleaşi 
dări ca şi anul trecut.

Ca şi în anii prece-
denţi, cei care se grăbesc 
să îşi plătească dările vor beneficia de o reducere de 10%, scutiri sau reduceri la 
plata impozitelor se vor acorda: veteranilor de război, văduvelor, persoanelor cu 
handicap, eroilor în revoluţie şi persoanelor deportate. De reducerile la plata im-
pozitelor şi taxelor locale mai pot beneficia şi cei care nu realizează venituri, în 
genere lugojenii cu probleme sociale. 

Deopotrivă, de reducerea sau scutirea impozitului datorat pentru locuinţa de 
domiciliu, beneficiază şi lugojenii care realizează în acest an lucrări la faţadele 
clădirilor, dar nu mai mult de 1.000 de lei.

Impozitele şi taxele se plătesc anual în două rate egale, până la datele de 31 mar-
tie şi 30 septembrie inclusiv. Persoanele fizice care vor achita integral impozitul pe 
clădiri, teren şi taxa pentru mijloacele de transport, până în 31 martie, vor beneficia 
de această reducere de 10%, cei care doresc să profite de această bonificaţie sunt 
aşteptaţi la sediul primăriei din Lugoj.

În municipiul Lugoj, a fost iniţiat un pro-
iect cu ajutorul Casei Flora şi designerul 

vestimentar Flavia Rosana Căpraru, în care se 
doreşte promovarea  şi aducerea în actualitate  a 
artei, tradiţiei româneşti, care ar trebui păstrate cu 
sfinţenie.

Aceasta organizaţie non-guvernamentală urmă-
reşte crearea unei punţi între bătrânii noştri valoroşi, 
autentici, şi copiii din ziua de astăzi, în scopul de a 
le orienta paşii spre rădăcinile lor, spre tradiţie. Cur-
surile sunt adresate în special lugojenilor de orice 
vârstă. Organizaţia îşi mai propune şi construirea 

de ateliere în şcoli, în aceeasi idee, în viziunea întoarcerii spre origini, spre 
tradiţii care dau suflul identităţii oricărei regiuni, popor.

Cum toate lucrurile frumoase 
presupun şi un efort financiar, 
inţiatorii ar avea nevoie de spri-
jin pentru  a finaliza acest proiect, 
deoarece sunt necesare războaie 
de ţesut, roţi de olărit şi un cup-
tor de ceramică. Primii care au 
reacţionat cerinţei este Corporaţia 
Meseriaşilor, care a venit în spri-
jinul proiectului, oferind un cup-
tor de ceramică. Toţi cei care 
doresc să contribuie financiar la 
acest proiect, în special lugojenii, 
o pot contacta pe Monica Niga, manager de proiect,  Asociaţia Clementina.

Cursuri, despre artă şi tradiţie, oferite de Casa Flora

Pagină realizată de  Sorina IOANA
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Caransebeº

O doctrină cu valori ce face istorie
De-a lungul timpului, Par-

tidul Naţional Liberal a 
ajutat la emanciparea şi moder-
nizarea României. În timpul ce-
remoniei de aniversare a 24 de 
ani de la înfinţarea filialei cără-
şene, preşedintele şi unul dintre 
fodatori, Marcel Vela, afirmă 
că: PNL are o importanţă atât în 

istorie, cât şi în făurirea României Mari, precum şi o tradiţie a celor 
care în Banat au întemeiat rezistenţa anticomunistă, acestea sunt motive 
ferme ce l-au determinat să adere la acest partid politic.    

  ,,Sunt onorat de faptul că m-am numărat printre cei ce am aderat la 
PNL la începutul acelui tumultos an 1990, când alături de mulţi tineri, 
colegi de generaţie, am devenit împreună cu seniorii partidului, fonda-
torii filialei din judeţul Caraş Severin. La acest moment aniversar, nu 
pot să nu-l amintesc pe primul preşedinte al PNL Caraş-Severin, Caius 
Petric, dizident anticomunist şi să aduc un omagiu tuturor veteranilor 
interbelici, care ne-au  transmis multe din experienţa şi rezistenţa lor”. 

a spus liderul partidului Marcel Vela. 
 Domnul primar al municipiului Caransebeş, Marcel Vela, consideră 

că: ,,PNL este partidul ce a început a doua modernizare a României în 
perioada guvernării liberale din perioada 2005-2008, iar sub preşedenţia 
lui Crin Antonescu a devenit, un partid major care, prin crearea USL în 
2011, a pus bazele readucerii României la normalitate şi la o democraţie 
autentică, odată cu revenirea la guvernare în 2012. În judeţ, liberalii au 
devenit principala forţă politică.”

 „La nivel naţional, PNL reprezintă dreapta românească. Aici, în 
Banat,  PNL Caraş-Severin a devenit principalul partid politic al jude-
ţului şi este recunoscut la nivel naţional ca o filială reprezentativă cu 
doi vicepreşedinţi în Biroul naţional, precum şi apreciat pentru întreaga 
activitate a aleşilor locali din judeţ, cât şi a reprezentanţilor guverna-
mentali de la nivel central, regional şi judeţean. Le mulţumesc colegilor 
din Biroul teritorial şi tuturor camarazilor din organizaţiile comunale, 
orăşeneşti şi municipale pentru crezul lor şi pentru implicarea politică 
din ultimii ani. La mulţi ani, PNL, împreună pentru Banat şi România!”  
transmite, la final, liberalilor din judeţ, preşedintele PNL Caraş-Seve-
rin, Marcel Vela.

Gugulanii au sărbătorit trecerea 
dintre ani cu muzică aleasă

Caransebeşenii s-au 
adunat cu mic cu 

mare  la miezul nopţii în 
Centrul Civic pentru a 
petrece şi a sărbători tre-
cerea în Noul An. Ast-
fel, municipalitatea din 
Caransebeş a pregătit un 
spectacol cu muzică, iar 
renumiţii interpreţi au fost: 
Konia, Fără Zahăr, precum 
şi intrepreţi cunoscuţi de 
muzica populară: Nicoleta 
Voica, Liliana Laichici şi 
taraful Olanii.

Astfel, miile de oameni s-au bucurat atât de minunatul spectacol cât şi de 
focul de artificii oferit la miezul nopţii, cu un joc splendid de culorii care a 
inundat cerul cu lumină, un sfert de oră. Înainte de miezul nopţii, domnul 
primar Marcel Vela a transmis localnicilor un mesaj de Anul Nou:  „2013 
a fost pentru Caransebeş un an bun, un an în care municipiul s-a dezvol-
tat din punct de vedere 
urban şi edilitar, dar 
mai ales pentru că s-au 
creat premisele ca 2014 
să fie şi mai bun. Ne 
dorim un 2014 mai 
luminat, mai liniştit, 
care să readucă pentru 
fiecare dintre noi zâm-
betul pe buze. La mulţi 
ani, Caransebeş, La 
mulţi ani, România!”,

La sfârşitul progra-
mului folcloric, aceştia 
au mers spre case sau 
spre petrecerile orga-
nizate de restaurantele 
din Caransebeş, pentru 
a continua să se bucure 
de venirea lui 2014,  cu 
crezul că anul acesta va 
fi un an şi mai bun.

Preasfinţitul Episcop Lucian al Caransebeşului, pe scena Teatrului Municipal 
„Traian Grozăvescu” din Lugoj, la Gala Premiilor Uniunii din 16 mai 2013, în-
mânând cea mai înaltă distincţie a Uniunii, Preasfinţitului Preasfinţitul Părinte 
Episcop Siluan.
În stânga imaginii, preşedintele Uniunii, domnul Vasile Todi, în partea dreaptă, 
actriţe ale Teatrului Municipal din Lugoj.

Din albumul  Uniunii Banatului Istoric

Pagină realizată de  Elena SURUlESCU

Credincioş i  d in Caransebeş au 
sărbătorit hramul Bisericii locale

La sărbătoarea „Sfân-
tului proroc Ioan 

Botezătorul”, preasfinţitul 
părinte Lucian, episcopul 
Caransebeşului a săvârşit 
Sfânta Liturghie încon-
jurat de preoţi, diaconi, 
în biserica cu hramul 
„Naşterea Sfântului Ioan 
Botezătorul”.

În cadrul slujbei au par-
ticipat autorităţi centrale 
şi judeţene precum şi un 

număr mare de credincioşi. Răspunsurile liturgice au fost susţinute 
de corul „Gheorghe Dobreanu” al catedralei istorice din Caransebeş. 

Preasfinţitul Lucian a arătat că este o tradiţie ca la această 
sărbătoare să se oficieze Sfânta Liturghie arhierească la biseri-
ca Sfântul Ioan: „Ca în fiecare an la sărbătoarea Sfântului Ioan 
Botezătorul am slujit Sfânta Liturghie la biserica necropolă a Epis-
copiei Caransebeşului. Ne-am bucurat de prezenţa multor credincioşi 
la această biserică şi ne-am bucurat să îi pomenim la Sfânta Liturghie 
pe înaintaşii noştri, pe episcopii Caransebeşului, care îşi dorm somnul 
de veci în această biserică fiind înmormântat pe solee primul epis-
cop ortodox al Caransebeşului, Ioan Popasu, care a păstorit eparhia 
noastră între 1865 şi 1889, iar în pridvorul bisericii este înmormântat 
episcopul Emilian Birdaş, care a reînfiinţat Episcopia Caransebeşului 
în anul 1994. Aşadar, la sfârşitul sărbătorilor din această perioadă a 
anului bisericesc, suntem la Sfânta Liturghie, mulţumind lui Dumne-
zeu pentru toate darurile revărsate asupra noastră la aceste praznice 
împărăteşti”.

Parohia „Naşterea 
S f â n t u l u i  I o a n 
Botezătorul” desfăşoară 
mai multe proiecte so-
ciale pentru bătrâni şi 
copii, bătrâni. Pe lângă 
acest lucru,  parohia, 
are şi o strânsă colabo-
rare cu unităţile şcolare 
şi preşcolare, precum şi 
cu unitatea militară din 
Caransebeş.
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 oaia 
de Bata

Ţâganu furând ceapa

O fost o dată un ţâgan şî s-o dus să furie şiapă gintr-o grăgină. Şî tăt o zmuls 
ş-o băgat în straiţă. Odată vinie omu şî zîşie:

- Şie faşi, măi ţâganie?
- Da iacă, m-o zburat vântu.
- Da tu furaşi şiapă.
- Ş-o-nşieput să bată pă ţâgan. Când era ţâganu binie bătut, l-o ţâpat păstă gard. 

Iar ţâganu s-o dus şî s-o-ntâlnit cu un om.
Zâsă ţâganu:
- M-am bătut cu românica atita, pân s-o pus gardu întră noi.

Şî când iei mă trăjia gi barbă,
Io trăjiam gi iarbă.
Când iei mă trăjia gi cică,
Io-l trăjiam gi opincă.

Şî când io ieram ginjios, iei giasupra.
Bata, comitatul Caraş-Severin

Crâmpei din 
cântãrile bãtanilor
Susu, sus, Mărie, sus,
Că pe tine poale nu-s. 
Că le-o pus băgiţa sus, 
Le-o pus sus, după cuptor, 
Ş-o pus mâţa păzitor. 
Mâţa dracului-o fugit 
Poalele s-or prăpădit.

Vorbe d’ale noastre

Hop, s.n.  = plasă de prins peşte
hăbăuc, hăbăuşi, adj. = buimac, zăpaciţ 
hală, ad   = lacom 
hârb, hârburi, s.n.  = ciob 
hârbeică, hârbeişe, s.f  = cratiţă, tipsie  
hârconi, vb.   = a sforăi
hârghe, adv, adj.  = persoană slabă, vită slabă 
hârşioc , hârşioşi, s.m. = hârciog
hârţ, hârţ. s.m.   = şoarec 
hasnă, s. def. de pl.  = folos 
hebăr, hebăre, s.n.  = cric 
hibă, hibe, s.f.   = defect, lipsă, cusur
hîrcu, s.   = astm, boală de plămâni, sforăit 
hoară, hoare, s.f.  = păsări de curte, galiţe
hoarnă, hoarne, s.f.   = trompetă, trâmbiţă 
ocoş, adj    = fălos, mândru, care face pe deşteptul 
ocoşâ, (a să) vb.t.  = a se făli, a face pe grozavul 
hodaie, hodăi, s.f.  = moşie, conac 
hozondraşi, s. def de sing.= nădragi, pantaloni 
hurui, (a să), vb. t.  = a se surpa, a se dărâma 
hurui, vb.   = a nărui, a dărâma 

h

Rubrică coordonată de Vasile TODI

Dicţionar de cuvinte în grai bănăţean

Am o vacă d-a făta şî viţălu-n ea, iară-i 
d-a făta.

  
Şie să bagă în biesărică mai‚ naincie? 

 
Şie-s zalie păstă calie? 

Şie mierjie-n biesărică cu capu-n jios? 
 

Am o vacă cu o ţâţă-n spacie şî-n ea 
maţâlie-s vii? 

Ghicitori de pe la noi

La finele acestui an, s-a încheiat o alianţă 
între comuna Bata şi comuna Micăuţi 

din regiunea Străşeni, Republica Moldova, o 
comună ce adună peste 4000 de suflete, după 
cum ne prezintă datele statistice.

Domnul  Ion Micurescu, primarul comunei 
noastre,  a numit această înfrăţire, un adevărat  
,,pact de prietenie” între cele două comune, ca 
mai apoi, totul să fie rezolvat ca la carte sau 
ca în cadrul unor tratate importante, deoarece 
înţelegerea a fost încheiată cu acte în regulă. 

Când s-a stabilit acest acord, la Festivalul 
Vânătorii, a fost prezentă delegaţia de 
repezentanţi ai comunei din Moldova de peste 
Prut. Astfel, această delegaţie a fost formată 

din persoane importante, precum: primarul comunei Micăuţi – Vasile 
Dolghii, preşedintele Consiliului Local 
al comunei Micăuţi – Valeriu Covcaliuc, 
preşedintele Consiliului Raional – Petru 
Voloşciuc precum şi deputatul în Parlamentul 
Republicii Moldova – Simion Grişciuc.

Înţelegera dintre cele două comune a fost 
validată prin Hotarârea nr.40 a Consiliului 
Local al comunei Bata. 

Domnul primar Ion Micurescu consideră 
că aceast acord este de bun augur pentru 
ambele comune: ,,Sunt convins, că înfrăţirea 
celor două comune va facilita relaţionarea 
bilaterală dintre cele comunităţi în domenii 
precum administrativ, cultural, educaţie, agri-
cultură, turism, sport, asistenţă socială s.a.”, 
a afirmat domnia sa în încheierea alocuţiunii.

Ana Maria POPA

Alinaţă între comunele Bata şi Micăuţi din Republica Moldova

La scurt timp după ce Uniunea Jurnaliştilor din Banatul Istoric, a conferit doamnei Delia Micurescu, într-o 
festivitate grandioasă, ce a avut loc în chiar comuna noastră, cea mai înaltă distincţie a Uniunii, iată că 

în data 18 decembrie, 2014, în Aula 1 Decembrie a primăriei municipiului Caransebeş, domnia sa, a fost aleasă 
ca membru cu drepturi depline, în Comitetul Director al Consiliului Regional al Uniunii. 

La festivitate, au fost prezenţi, alături de membrii Senatului, primarul municipiului Caransebeş, domnul 
Marcel Vela, înalte feţe bisericeşti precum şi personalităţi din diverse domenii de activitate de pe întreg 
cuprinsul Ţării Banatului.

-R-

Recunoştinţa Banatului Istoric

 (Casa)

 (Pruna)

 (Sunetul cheii)

 (Furnişe)

 (Cuiele gi la potcoavă)
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„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia de 
Oþelu Roºu

După primul 
r ă z b o i 

mondial, datorită 
creşterii numărului 
popu la ţ i e i  ş i  a 
angajaţilor români 
din uzină, în anul 
1933 se hotărăşte 
zidire a unei biserici 
ortodoxe. Astfel, 

planul arhitectului constructor Iosif 
Ternovics din Lugoj a fost transpus 
în fapt de constructorul 
E n r i k  F i n t z  d i n 
Caransebeş. În anul 1936, 
biserica  a fost tencuită 
de către antreprenorul 
Iosif Buschbacher din 
localitate. Biserica s-a 
zidit între anii 1935-
1937, construcţia fiind în 
stil bizantin în formă de 
cruce, cu trei turnuri.

Arhitectura, specifică 
stilului moldovenesc 
este evidenţiată mai ales 
la tencuiala exterioară 
care, începând de sub 
acoperişul piramidal al turlelor este 
asemănătore mănăstirii Putna. În anii 
1937-1938 s-a confecţionat şi montat 
mobilierul de către prof. Pavel Cheleş 
de la Şcoala Industrială Novaci (jud. 
Gorj), din stejar sculptat în basorelief 
pirogravat şi patinat în stil bizantin. 
Specificul stilului este evidenţiat prin 
tencuiala calcio-vechio din care apar 
consolele şi grinzile ornamentale, 
ferestrele cu obloane din lemn ars şi 
patinat, apoi pilaştrii portalului de la 
intrare care susţin arcadele treflei şi 
care încadrează uşa scundă şi boltită 

cu grilaje şi geamlâc, ornamentaţii 
caracteristice stilului brâncovenesc.

Întâiul preot paroh al acestui 
lăcaş de cult, Ioan Racoveanu, merită 
amintit datorită situaţiei delicate 
în care s-a aflat la începutul anului 
1949, când i s-a dispus să înlăture 
Stema României sculptată deasupra 
scaunului episcopal. Întrebuinţând 
un subterfugiu ingenios – acoperirea 
stemei cu o pânză neagră –, aceasta a 
fost salvată. 

Pictura este murală, fiind executată 
de pictorii Gheorghe şi Coneliu 

Baba, tatăl şi fiul, din 
Caransebeş, în anii 1937-
1938, în stil bizantin, 
cu culori de ulei fin şi 
cu aureola sfinţilor din 
aur veritabil (Ecaterina), 
aşa cum este descrisă 
această lucrare de către 
însuşi autorul ei, Corneliu 
Baba, în Memoriul ce 
se păstrează în arhiva 
p a r o h i e i .  L u s t r e l e , 
lămpile şi lampioanele 
din fier forjat au fost 
procurate de la fosta 
întreprindere Ruffer din 

Bucureşti, din anul 1943. Praporii 
sunt pictaţi în culori de ulei, pe pânză 
preparată special, executaţi de pictorul 
Dumitru Velici din Turnu Severin, în 
anul 1939. 

În anul 2009 a fost restaurată pictura 
interioară de către doamna profesoară 
Carmen Lunganu din Craiova, iar 
în anul 2011 s-a renovat partea 
exterioară. Biserica parohiei Ferdinand 
din Oţelu Roşu este considerată una 
dintre cele mai frumoase din Banat 
datorită arhitecturii, dar şi a picturii 
interioare.

Biserica ortodoxă „Pogorârea Sfântului Duh” din Oţelu 
Roşu a fost pictată de Corneliu Baba

Ania MOSCOVICI

Cunoscutul inginer şi colecţionar Constantin 
Orghidan a murit la Ferdinandsberg

Născut în anul 1874 la Braşov, Constantin 
C. Orghidan, a fost un tehnician cu 

preocupări bibliofile, numismatice, de arheologie 
şi istorie. El s-a remarcat încă din tinereţe 
pentru recuperarea şi valorificarea monedelor şi 
medaliilor reprezentative pentru istoria veche, 
medievală, modernă şi contemporană a românilor.

A urmat Şcoala Politehnică din Bucureşti, dar 
şi-a completat studiile superioare la Budapesta, 
Graz şi Viena, printre disciplinele aprofundate de 

el remarcându-se studiile tehnice, istoria, filozofia şi arheologia. 
C.C. Orghidan a lucrat în „marea industrie”, îndeosebi în 

metalurgie. Astfel, a înfiinţat şi a condus societăţi metalurgice, 
precum: Uniunea Metalurgică Română şi Titan-Nădrag-Călan 
(T.N.C.), dar s-a implicat şi în antreprenoriat, fiind administrator 
al Uzinelor din Reşiţa, apoi preşedinte al Camerei de Comerţ şi 
Industrie din Bucureşti. După anul 1918, C.C. Orghidan a funcţionat 
în cadrul societăţii St.E.G. şi la C.F.R., pentru o perioadă fiind 
recepţionerul C.F.R. pe lângă societatea St.E.G., la uzinele Reşiţa. 
Noua administraţie U.D.R. l-a numit în anul 1922 director general 
al uzinelor din Reşiţa, între 1922-1927. A fost una dintre perioadele 
cele mai faste şi pline de realizări: asimilarea fabricaţiei de maşini 
electrice, construirea fabricii de locomotive şi asimilarea fabricaţiei 
de locomotive pentru C.F.R., începutul fabricaţiei de utilaj petrolifer 
etc. Mai târziu, a condus societatea T.N.C. şi a fost preşedinte al 
Uniunii Generale a Industriilor Metalurgice din România. 

C.C. Orghidan a colecţionat 10.167 piese, printre care se remarcă 
8.025 monede greceşti romane, bizantine, moderne şi contemporane; 
medalii, sigilii, ponduri, pietre grave, obiecte arheologice şi camee. 
Specialiştii apreciază colecţia sa, donată Academiei Române prin 
testament – ca fiind cel mai reprezentativ ansamblu numismatic 
realizat vreodată pe teritoriul României. A fost şi un mare sprijinitor 
al culturii interbelice din România – astfel, el a reuşit să editeze lucrări 
monumentale, între care şi Enciclopedia României, coordonată de 
Dimitrie Gusti.

Activitatea sa de istoric, colecţionar şi mecenat a fost deosebit 
de apreciată, fiind ales, din 1924 membru al Societăţii Numismatice 
Române. În perioada 1933-1944 el a fost vicepreşedintele acestei 
societăţi. Ca o încununare a activităţii sale şi ca o recunoaştere 
a meritelor sale în domeniul culturii româneşti, C.C. Orghidan a 
devenit în anul 1942, membru de onoare al Academiei Române. A 
murit în 29 august 1944 la Ferdinandsberg (azi Oţelu Roşu).

Prilej de fală pentru oraşul nostru

luiza FENEŞAN

În luna care a trecut, în Aula 1 De-
cembrie a primăriei municipiului 

Caransebeş, a avut loc întrunirea membrilor 
Comitetului Director al Consiliului Re-
gional al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul 
Istoric. Prezenţi la reuniune, jurnalişti, 
dascăli, medici, jurişti, regizori de teatru, 
preoţi, scriitori, la sfârşitul şedinţei, au vo-
tat cu unanimitate de voturi, alegerea doam-
nei prof. Rozina Gheorghioni, în funcţia de 
Secretar al Biroului Director al Consiliului 

Regional al Uniunii. Întrunirea a fost onorată de prezenţa primarului 

municipiului Caransebeş, Marcel Vela, membru în Senatul Uniunii, de 
alţi membrii ai Senatului, cum şi de preşedintele Uniunii, domnul Vasile 
Todi.

Alegerea doamnei prof. Rozina Gheorghioni în funcţia amintită, a avut 
următoarea motivaţie: „Capacitatea de iniţiativă, spiritul de disciplină, 
cinstea şi modestia, devotamentul în muncă, exigenţa faţa de sine, voinţa 
puternică şi un caracter ferm, precum şi dragostea pentru Ţara Banatului, 
dau distincţie personalităţii acestei doamne.” 

În cuvântul său – pe care îl vom publica integral în numărul viitor 
al revistei noastre, doamna Rozina Ghiorghioni, a spus: Mă onorează 
demnitatea de Secretar al Comitetul Director al Consiliului Regio-
nal al Uniunii şi mă responsabilizează, în acelaşi timp, pentru că sunt 
conştientă că fişei postului Directorului Liceului Bănăţean i se adaugă 
noi sarcini specifice.

„Astăzi şi aici  ia fiinţă acest Comitet Director al Consiliului Regional al Uniunii Jurnaliştilor din Banatul istoric în care dorim a atrage 
intelectualii Banatului istoric.”   lucian 

 Episcop al Caransebeşului

Andrada CăDARIU
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Alexandra TOMESCU

Castelul Salbek din Petriş

„Popor din Banat, trezeşte-te!" - Sever Bocu <

 oaia 
de Petriº

Castelul Salbek situat în satul nostru, 
datează din perioada 1800–1850, în 

ultima perioadă, fiind un sanatoriu pentru 
tratarea afecţiunilor pneumoftiziologice, 
până în anul 2009, când a fost retrocedat.

 Castelul a fost construit în prima 
jumătate a secolului al XIX-lea, în stil 
neoclasic. Este înconjurat de un parc 

spaţios, în care se găsesc şi doi stejari 
seculari. Potrivit tradiţiei populare, sub unul 
dintre stejari se ţineau scaunele domneşti; 
aceste instanţe, de dinainte de 1848, 
judecau supuşii domeniului, condamnându-i 
la pedepse corporale sau reţinerea în 
închisoarea domeniului, care se găsea în 
apropierea castelului. 

Castelul aflat pe perimetrul comunei 
noastre ,  f igurează pe noua l is tă  a 

monumentelor istorice sub codul LMI: AR-
II-a-A-00642

Invitaţie la istorie

Deschid  ochii, e dimineaţă  afară şi în sufletul  meu şi chiar dacă 
am tot amânat, am să vă spun o poveste veche şi actuală, o is-

torisire despre viaţă şi altare, credinţă şi oprelişti,  
despre  păcatul  primar  şi  rezultatul  acestuia, adică  
noi.                                                                                        

Într-o altă dimineaţă şi într-un alt timp îmi revine  
obsedant tabloul unei  femei, care cu pruncul strâns  
la  piept, ca şi cum ar fi vrut să nu i-l fure cineva, 
urca un drum în căutarea, poate, a ultimei speranţe, 
Biserica. Îi simţeam respiraţia caldă şi greoaie, 
simţeam  cum  nu o mai ajută  puterile, dar, cu toate 
astea, ea îşi  continua drumul ca şi când ocolo sus 
pe culme, în frumoasa bisericuţă, se afla ultima ei 
speranţă. Ne  întâmpină un preot cu un zâmbet bla-
jin, care cu un gest părintesc, ne pofteşte să păşim  
înăuntru. Pentru  mine era prima dată. Deşi bolnav, 
mirosul de tămîie  şi  feeria jocului lumânărilor, m-au 
făcut să îmi revin  puţin la viaţă. Slujitorul credinţei 
a deschis o carte mare şi a început să facă toate cele, 
care se cuveneau. În tot acest timp, mama mă ţinea 
strâns la  piept, de  parcă eram una şi  aceeaşi fiinţă. 
După toate  cele  întâmplate, duhovnicul îi spune  
mamei  să  mă  lase  din  braţe  şi mă  cheamă  blând  
să  intru  în  altarul  frumoasei  lui  bisericuţe.  Ea  
mă  pune  frumos  jos, dar cu o strângere de  inimă, ca  şi  cum  s-ar  fi 
rupt  ceva din ea şi îmi  spune  şoptit  să-l  urmez  pe  preot. Dar eu mă 
intorc şi îi spun: 

- Vino şi tu cu mine, mamă.

- Eu nu am voie să intru  acolo, copile.
  Am  intrat  cu  multă  strângere  de  inimă  şi  i-am  aruncat  celui  ce  

slujea  o  privire  plină  de  ură  şi  neînţelegere.
  Totul  s-a  terminat,  iar  mama  m-a  luat  iar  în braţe  şi  am  început  

să  coborâm  acelaşi drum, şi deşi, cea care  mi-a  dat  
viaţă,  nu a avut voie în altar, avea respiraţia  lină  ca  
şi  cum i s-ar fi luat o piatră de pe inimă. Eu am su-
spinat, i-am  măngâiat cu ambele mânuţe faţa şi  i-am  
spus: lasă, mamă, tu  chiar, dacă  nu  ai  oie  să  intri  
în altarul credinţei, rămâi veşnic  altarul  vieţii  mele.

  Timpul a zburat, dilema a rămas şi nu am  
înţeles de ce, cea, care înainte cu câteva zile îmi 
donase  sânge  ca să mă salveze, nu avea voie 
să  intre  în  altarul  micii bisericuţe. De atunci, 
de fiecare dată, cănd ies în lume, mă  uit atent şi 
văd aceeaşi icoană cu mama strângându-şi copilul 
strâns la piept şi realizez că, cordonul ombilical-
cordonul vieţii nu se rupe  niciodată, toată viaţa şi 
poate nici după  moarte. Am văzut căprioara sacri-
ficându-se şi aruncându-se în faţa lupului, ca să-şi 
salveze  puiul  şi, atunci, am avut o mare problemă 
în stabilirea priorităţilor (credinţă, altar, dogmă sau 
viaţă) şi mi-am dat  seama  că la originea tuturor se 
află aceeaşi  interzisă, mamă.

   Atâta  timp  cât  sunteţi, închinaţi-vă  la  altarele 
credinţei, dar şi  la  altarele  vieţii  voastre, care v-au  

zămislit,  iar  când  ele  trec  în  altă  lume, aprindeţi o candelă  pe  soclul  
amintirii  existenţei  lor.  Dacă  faceţi  aşa,  povestea  altarelor  va  fi  nemu-
ritoare.

     Zam, 12-01-2014                                    

 Mama - Altarul  vieţii  
Vasile VIŞăOAN

Clasa Pregătitoare
Ardelean Rebeca
Burza Adina
Ande Andrada
Varga Andreea
Martin Andrei
Petrean Aebeca
Stoica Iuliana
Nikita Sebi

Clasa a I-a
Gie Roberta
Ardelean Antonio
Leordean Denisa
Gandore Lucas
Tamasan Rebeca
Bogdan Sebastian

Clasa a III-a
Mihu Bianca
Tamasan Daniel
Petrean Darius
Mihuţ Larisa
Larionesi Alberto
Nikita Maria
Duca Andreea
Borzos Alex

Şcoala Gimnazială „SABIN DRăGOI” Petriş
Învăţătoare: Alina DOBRIŢA
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Marcel AVRAM – primar al oraşului Făget, judeţul Timiş; Francisc BOLDeA – primar al oraşului Lugoj, judeţul Timiş; Petru CAReBIA – primar al comunei Coşteiu, judeţul Timiş; Virgil BUNeSCU – primar al comunei Giarmata, 
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vasile toDi

Vai! mâni veţi muri, nefericiţilor, şi n-aţi 
cunoscut avantajul de a vă întoarce în 

copilăria lumii. Numai acolo – scăpaţi din 
vâltoare – putem găsi echilibru şi tihnă. 

Mihail SADOVeANU

*
M-am reîntors la munte. Casa e încălzită. Fa-

milia, care o îngrijeşte în lipsa mea, o păstrează 
şi curată. Am ţinut mereu ca oamenii, care mă 
cunosc, să fie convinşi că numai curăţenia ne 
apropie de Dumnezeu. Mă însoţesc în această 
şedere, cu Arghezi şi Sadoveanu.

„Munte, cădelniţi de izvoare, / Altar de 
şoimi, sălaş de sori.”

 Am lipsit ceva vreme şi îmi va trebui timp 
să mă pot deprinde cu pacea potecilor, cu 
liniştea singurătăţilor, în care se arată îngerii 
cei buni, cu dumnezeirea.

Pârâul din faţa casei, s-a mai împlinit. Su-
surul său mereu odihnitor, mă ajută să mă 
întovărăşesc mai uşor cu şuierul vântului de 
iarnă răzleţind prin pădurile despuiate de cu-
lori. În lipsa mea, s-a prăbuşit un imperiu de 
frunze. Totuşi, undeva, în stânga pridvorului, 
sus pe creste, un pâlc de arbori tineri, de felu-
rite neamuri, închipuie un buchet à la Makart. 
Toate culorile anului se regăsesc acolo. 

La ceasul, la care am ajuns la această 
casă a mea din creierul munţilor, pe creste se 
dezlânează negura. Schelălăitul jalnic al unui 
animal prins în laţ, sfâşie liniştea înălţimilor, 
semn că s-a deschis sezonul la braconaj. Într-o 
ţară în care toate marile nelegiuiri se întâmplă 
la vedere, accept braconajul ca necesitate, ca 
patimă chiar. Cel dintâi are în el ceva labişian, 
cel ce îi urmează, are nebunia neodihnei. Nu 
înţeleg însă vânatul, ca divertisment învecinat 
cu măcelul, practicat de cei ce risipesc averi 
agonisite de alţii. Din mila Domnului faţă de 
mine, această îndeletnicire îmi este străină.

În curând, negura se va alcătui deasupra  
vârfurilor, asemeni unei cuşme fumegânde. În-
tocmai cum spune Psalmistul: 

«De priveşti pământul, el tremură; de te-
atingi de munţi, ei fumegă.»

Aici sau pe undeva pe aproape, îmi spunea 
Părintele Romulus Francescu, a existat demult, 
o aşezare a dacilor bogaţi. Poate de aceea, în 
nopţile lungi de iarnă, aud în depărtări câinii 
satului lătrând, vestind parcă, umbrele legiu-
nilor romane mărşăluind pe potecile codrilor în 
căutarea aurului, ce încă atrage duhuri străine. 
Dar n-au răzbit!

Noaptea la munte, iarna mai ales, timpul, 
pentru cei nedeprinşi cu bucuria lecturii, poate 
rugini sufletul omului. Deşi, la munte, poţi fi 
solitar, dar nu însingurat. De singurătate suferă 
numai necredincioşii. 

Afară, fulgii de nea unduiesc în văzhuh lu-
cind în seninul nopţii. Ce odihnitor, se doarme 
la munte în sâsâitul prelung al focului! Până 
atunci însă, Rubinstein, cu cel mai înregistrat 
şi reînregistrat compozitor: Chopin. La capătul 
audiţiei, îmi amintesc o întâmplare amuzantă a 
geniului care, ajuns la nouăzeci de ani, abia şi-a 
dat în vileag vârsta reală. Arthur Rubinstein, 
coborând din Orient-Expresul care l-a adus 
în capitala României, în ianuarie 1936, după 
prezentările de rigoare, se apropie de Ionel 
Perlea şi spune: „Trebuie neapărat să vă poves-
tesc ce s-a întâmplat zilele trecute la noi acasă, 
la Paris. Revedeam o sonată de Beethoven pe 
care nu o cântasem de mult şi cerusem să nu fiu 
deranjat sub nici un motiv. Deodată, sună tele-
fonul. Preocupat şi... imprudent, nu m-am oprit 
destul de repede. Aveam în serviciu o fetişcană 
foarte isteaţă, venită nu demult de la ţară. O văd 

că se repede, ridică receptorul şi, spre stupoarea 
mea, aud următoarele replici: prima - «Îmi pare 
rău, domnul Rubinstein nu este acasă!» A doua 
- «Degeaba insistaţi. Nu pe dânsul l-aţi auzit 
cântând la pian. Pe mine m-aţi auzit, că toc-
mai ştergeam praful de pe clape când aţi sunat 
dumneavoastră!» Amuzant, nu?”

*
Citesc volumul de amintiri  consemnat 

de Jeni Acterian. Demult, prin '95, am găsit 
corespondenţa ei cu Emil Bota care, la începu-
turi, se lasă descoperit de ea, abia „pe ultima 
pagină a scrisorii scumpului tău frate!”

*

Un nou apel telefonic. „Bate” telefonul,   
chiar şi aici unde susurul pârâului e stăpânul 
deplin al liniştii. Bate, vorba lui Trahanache: 
„Nu bate telegraful?... Bate; ce treabă  alta  
are?” Sunt invitat la Braşov la început de an. 
Poate voi trece şi pe la Bran... Demult nu am 
mai intrat în acest monument al semeţiei săseşti, 
donat de un nevrednic Consiliu Orăşenesc al 
Braşovului anului 1920, reginei Maria. Numai 
că dintre faldurile „recunoştinţei” braşovene, se 
vedeau urechile măgarului. Dovadă că „soacra 
Balcanilor”, l-a înstrăinat... Aici la Bran, este 
un loc în care Ludwig al II-lea – „regele nebun” 
al Bavariei la mijlocul secolului al XIX-lea – şi 
Wagner s-ar fi simţit ca acasă. 

Wagner, pe care Veturia Goga, „privighe-
toarea  reich-ului” îl preţuia atât de mult, încât 
în 1912 susţine mai multe concerte la Ateneul 
Român, acompaniată fiind de George Ene-
scu sau Cella Delavrancea care o considera 
pe nevasta trădădoare a lui Goga, «o distinsă 
interpretă a muzicii lui Wagner şi... o artistă 
scânteietoare de temperament.»

*
Au şi dictatorii slăbiciunile lor: Hitler a 

patronat festivalul Bayreuth, fondat de Wag-
ner, din 1933 până în 1939. Stalin, obişnuia să 
meargă pe jos pe strada Arbat – cartierul isto-
ric din Moscova, preferat de scriitori şi artişti 
– însoţit doar de generalul-locotenent Vlasik, 
şeful serviciului său de pază, ca să-l viziteze pe 
bine-cunoscutul poet Demian Bednîi.

*
Spune Lamartine: „Recunoştinţa nu se pre-

scrie niciodată”. Chiar aşa? Între 1945 şi 1992, 
au fost publicate în Uniunea Sovietică, aproxi-
mativ 5 000 de cărţi şi articole despre Marele 
Război pentru Apărarea Patriei. În nici una 
din aceste publicaţii nu este pomenit numele 
omului care  a pus pe biroul lui Stalin, secretul 
bombei atomice. Omul care l-a convins pe Op-
penheimer şi mai apoi pe Bohr şi Fermi, că nu 
se poate preveni un război nuclear, decât creând 
un echilibru de putere tocmai prin împărţirea 
secretelor energiei atomice. Numele său? Ana-

toli Sudoplatov. Spionul atomic, a cărei atitu-
dine s-a dovedid un factor esenţial în stabilirea 
noii ordini mondiale. 

*
Singura întrebare pe care trebuie să ţi-o pui 

în viaţă, este... cât valorează viaţa unui om. 
Dacă ştii cât valorezi, e ca şi cum ai ştii ziua 
când o să mori. Replică de teatru? Poate.

  *
Nebunii de serviciu ai tuturor televiziunilor 

din România, divorţează din nou. Şi înţeleg cu 
acest nou divorţ al lor, că nu Erosul, ci prostia 
este forţa primordială care conduce omul, acolo 
unde doreşte. Uneori chiar la ruină şi întodeau-
na la ridicol.

 *

 Da, sunt un om obişnuit; răspund întodeau-
na la primul apel telefonic, iar sub înrâurirea 
banilor îmi schimb numai hainele nu şi sufletul.

 *
Noi bănăţenii, trebuie să ne detaşăm de etno-

centrismul valah, amintindu-ne mereu vorbele 
lui Ţuţea: „Nu mă consolează de faptul că sunt 
român decât Eminescu, Blaga, Nae şi răcoarea 
câtorva biserici.

*
Nici măcar iluziile nu mai sunt posi-

bile în ţara asta. Cum am ajuns eu la această 
concluzie? Ascultându-l pe Tănase, privind 
componenţa Parlamentului României şi reamin-
tindu-mi de Culianu, care a murit convins că nu 
există Putere bună, dar există Putere proastă. 

Şi niciodată, nici pe vremea contelui Iosi-
pescu-Zambra, în Parlamentul ţării, nu s-au aflat 
atâţia proşti, atâta incultură, atâţia... anonimi!

 După  1989, se exprimau în acest for, 
Adrian Păunescu, Gheorghe Dumitraşcu, Titus 
Raveica ori Ştefan Cazimir, cel care, inspirat 
de Caragiale, a fondat singurul partid demn 
de neamul moldo-valah, cum ar spune prof. 
Viorel Roman, partidul Liber Schimbist. Par-
tid atât de autohton încât toate cele de azi, se 
exprimă în umbra sa cu alte nume. Partid din 
care, cu   onoare, a făcut parte şi tatăl actorului 
Radu Duda, ajuns – pentru scurt timp - după 
căsătorie, principe de Hohenzollern-Veringen.  

Din păcate, Parlamentul de azi al României, 
exprimându-se caragialesc, vine din lumea lui 
Budai-Deleanu.

 *
Am primit de la scriitorul Ion Marin 

Almăjan, 3 cd-uri, cu muzică populară din 
Ţara Banatului. În mare parte instrumentală. 
La taragot, Luca Novac. Dacă alătur nume-
lui său, calificativul de „fenomen”, nu comit 
o greşeală, pentru că acest artist, smulge in-
strumentului său de suflet, noi sonorităţi, noi 
comori!

 *
Sfârşit de an. Peste câteva ceasuri, voi 

întâmpina Anul Nou, în biserica din Săvârşin. 
Nu există un alt loc pe pământ, în care 
omul să aducă mai multă cinste Anului Nou 
aşteptându-l, decât în biserică. Aici, presărând 
pe clipele rămase, rugăciuni, Noul An, îţi intră 
pe poarta sufletului ca un oaspete de vază. 


